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Tovább zöldül Nyíregyháza

Múlt héten a Bujtosi Városligetbe ültettek elõnevelt
facsemetéket, melyeket a Szabolcs-Szatmár-Bereg Vár-
megyei Kereskedelmi és Iparkamara ajánlott fel. Az
elmúlt 10 évben több mint 300 ezer négyzetméter zöld-
felületi fejlesztés valósult meg, mely során több mint
130 ezer fát és 115 ezer cserjét ültettek el.

Folytatódik a Tiszavasvári úti felüljáró felújítása
Dr. Kovács Ferenc polgármester múlt hét kedden, a

közösségi oldalán jelentette be: folytatódik a Tiszavasvári
úti felüljáró felújítása, a tervek szerint december 15-ig
megtörténik a belváros felõli szakasz útfelújítása, vala-
mint az Erõmû felõli oldal járdafelújítása is.

– Ez is annak az összetett, több ütemben megvalósult
fejlesztési koncepciónknak a része, amely magában fog-
lalta a Mezõ utca–Bethlen Gábor utca–Vasgyár utca cso-
mópont fejlesztését, a Derkovits utca két ütemben törté-
nõ felújítását, a Tiszavasvári út–Derkovits utca csomó-
pont átépítését, valamint az önkormányzat kezdeménye-
zésére, a 36. sz. fõút Nyíregyháza–Záhony vasútvonal
feletti felüljáró átépítését (36. sz. fõút 49+500–49+848

km sz. között) is a Magyar Közút Nonprofit Zrt. beruhá-
zásában. A bruttó 1,8 Mrd Ft összegû átépítés során töb-
bek között kicserélték a város egyik legforgalmasabb fe-
lüljárójának tartószerkezeteit, és a felüljáró hídszerkeze-
ti részét érintõ útburkolat is megújult.

A mostani, Bukarest utca és a felújított hídszerkezet
közötti 348 méter hosszú útszakasz felújításával és az
Erõmû felõli oldalban található meglévõ rossz minõsé-
gû járda teljes elbontásával, valamint a 346 méter hossz-
ban történõ új járda építésével végre teljessé válik a
rekonstrukció. A kivitelezés ma kezdõdik, a munkála-
tok miatt forgalomkorlátozásokra kell számítani, ezért
kérem mindannyiuk türelmét és megértését – olvasható
posztjában.

Sikeres Rally EB Nyíregyházán

A Rally Hungary ötödik gyorsasági szakaszát Nyíregyháza belvárosában rendezték október 7-én. A korábbi évektõl egy picit
eltérõ nyomvonalú útvonalon tettek meg három kört az Eb résztvevõi, és több ezren szurkoltak a pálya szélérõl. Már a
versenyzõk elõtt is volt bõven látványosság, többek között a nyíregyházi Révész Racing ötszörös kamion Európa-bajnoka,
Kiss Norbert is tartott egy bemutatót. A gyõzelmet végül a norvég-svéd páros, Mads Ostberg és Patrik Barth szerezte meg,
akik 2021 után tudtak ismét az élen zárni Nyíregyházán.  Vincze Ferenc a második helyen ért célba a lett Martins Sesks
elõtt.  A drámákkal teli versenyen Ostberg-Barth páros gyõzelmével az ERC bronzérmét is megszerezték, míg a lett
Sesks a második helyen zárt. Az már korábban eldõlt, hogy az új-zélandi Hayden Paddon a 2023-as Európa-bajnok.

Az önkormányzat kiemelt célkitûzése a zöldgondol-
kodás, a parkok, terek fejlesztése. Az ültetésen dr. Ko-
vács Ferenc polgármester úgy fogalmazott, ez már ta-
lán a sokezredik fa, melyet ültettek, de a lakosság ré-
szérõl érkezett ötleteket figyelembe véve tovább kell
folytatni a programot. A zöldfelület-fejlesztések a kör-
nyezettudatos, a természetet óvó magatartást erõsítik.

– A fejlesztési programunk úgy mûködik, hogy ahol
utat építünk, ott annak mindig van egy zöld fejlesztési
része. Kiépítettünk egy monitoring rendszert is – 2 nagy
mérõállomás és 60 mobil mérõeszköz van –, ami re-
mélem, igazolja, hogy a fásítási program mennyire jót
tesz a levegõnek – nyilatkozta dr. Kovács Ferenc.

Kiosztják a LED-eket
2023 júniusától ingyenes LED-csereprogram indult

Nyíregyházán az önkormányzat és a CYEB jóvoltá-
ból.  A program részeként szeptember 15-ig ingyenes
LED fényforrásokat igényelhettek a háztartások a la-
kossági villanyszámla alapján.

A jelentkezéseket a CYEB munkatársai ellenõrizték,
s összesítették október 10-én. Ennek értelmében 44.000
db LED fényforrást osztanak majd ki Nyíregyházán.

November 2-án kezdõdik és november 22-ig  tart –
hétfõtõl péntekig munkaidõben, 8:30 és 16:00 között –
a  CYEB energiakereskedõ cég által elérhetõvé tett 
ingyenes  LED fényforrások – összesen 44.000 db – ki-
osztása  a  Városházán.

A megadott idõpontban azokat várják (a LED-ekre
jogosult felhasználót vagy meghatalmazottját), akik 
sikeresen  regisztráltak, és igényeltek  LED fényforrá-
sokat  a lakossági villanyszámlájuk alapján.

A LED-ek átvételéhez szükség lesz a
– www.ledcsere.hu  weboldal által generált átvéte-

li nyilatkozatra,
– személyi igazolás alkalmasságára szolgáló ok-

mányra.
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Alapkõletétel: Római Katolikus Rendezvényközpont épül
Római Katolikus Rendezvényközpont épül a Magya-

rok Nagyasszonya Fõplébánia mellett. Az alapkõletételi
ünnepséget október 8-án tartották, egyidejûleg a külsõ-
leg felújított templom megáldásával. A rendezvényen dr.
Kovács Ferenc polgármester kiemelte, a projektek erõ-
síthetik a nyíregyházi keresztény értékeket. Az alapkö-
vet és a templomot Palánki Ferenc debrecen-nyíregyhá-
zi megyés püspök áldotta meg.

Négyszintes lesz a Római Katolikus Rendezvényköz-
pont épülete. A földszinten rendezvényeket kiszolgáló
kávézó, ruhatár, központi vizesblokk, raktár, valamint egy
multifunkciós tér kap helyet. Az elsõ emeleten nagy elõ-
adót és hozzá kapcsolódó elõcsarnokot alakítanak ki. A
második emeletre kerülnek az öltözõk, a tetõtérben pe-
dig a gépészet helyét, valamint a raktárat építik ki.

– Azt gondolom, ez a rendezvényközpont sokat fog
tenni azért, hogy a közösségünk, a keresztény értékeink
erõsödjenek. Ez nemcsak az egyházközség, hanem az
egész város számára fontos. Remélem, ennek a program-
nak a harmadik eleme is megvalósul, ugyanis elkészül-
tek a tervei egy óra harangjátéknak, mely úgy hiszem,
egy új kapcsolatot erõsíthet Nyíregyháza egész lakossá-
ga, a városunkba látogatók, a templom, és a templom
által képviselt értékek között – mondta köszöntõbeszé-
dében dr. Kovács Ferenc polgármester.

Megújult a templom

Városunk ikonikus épülete az 1902-ben épült Magya-
rok Nagyasszonya-társszékesegyház, mely felújítása szep-
tember 30-án fejezõdött be. A munkálatok során többek

között újrafestették a templom talapzatát körbe kerítõ
díszes vaskorlátot, a taposólámpákat korszerû fényforrás-
ra cserélték, kijavították a téglafelületet.

– Köszönöm a püspökatyáknak azt a fáradozást, me-
lyet nemcsak Nyíregyházán, hanem szerte az egyház-
megyében a közösségépítésért tesznek. Iskolák nyitása,
felújítása, templomok és közösségi házak felújítása és
építése – mind ezt a célt szolgálják. Mi, az egyházban
élõk, a közhatalmat gyakorlók ezt segíteni tudjuk és se-
gíteni is fogjuk a jövõben is – emelte ki Soltész Miklós
egyházi és nemzetiségi kapcsolatokért felelõs államtit-
kár.

Idõkapszula az alapkõben

A Római Katolikus Rendezvényközpont építéséhez
és a Magyarok Nagyasszonya-társszékesegyház felújí-
tásához a forrást a Miniszterelnökség pályázati forrás-
ból biztosítja. Az alapkõbe idõkapszulát helyeztek el,
mely tartalmazza többek között az Alapító okiratot, a
Debrecen–Nyíregyházi Egyházmegye püspöki hivata-
lában dolgozók névsorát, a Nyíregyházi Római Katoli-
kus Rendezvényközpont látványtervét, és a Szent Imre
Katolikus Gimnázium Alapfokú Mûvészeti Iskola óvo-
dásainak rajzait.

2023-ban is Nyíregyháza lett a Marketing Fõvárosa.
Sorozatban negyedszer, idén 34 Marketing Gyémánt
Díjjal lett az elsõ a Magyar Marketing Szövetség, vala-
mint a Miskolci Egyetem Marketing és Turizmus Intézete
által meghirdetett pályázaton.

Immár kilencedik alkalommal hirdették meg a Város-
marketing Gyémánt Díj pályázatot. Ebben az évben re-
kordszámú, 182 nevezés érkezett 36 várostól. Idén is a
rendezvény, esemény kategóriában jött a legtöbb pályá-
zat. Nyíregyháza 34 Marketing Gyémánt Díjat kapott,
amivel ebben az évben is elsõ helyen végzett, így soro-
zatban negyedszer nyerte el a Marketing Fõvárosa címet.

A szeptember 14-ei fõvárosi díjátadót követõen, októ-
ber elején, Nyíregyházán egy sajtótájékoztató keretében
adták tovább a díjakat, ahol Piskóti István, a Magyar
Marketing Szövetség elnökségi tagja, a Miskolci Egye-
tem Marketing Intézetének vezetõje elismerõen nyilat-
kozott Nyíregyháza munkásságáról. Kiemelte, a város tel-
jesítménye magáért beszél, és megköszönte azt az akti-
vitást, amivel példát mutat más településeknek.

Városmarketing Gyémánt Díj:
– Nyíregyháza a Marketing Fõvárosa

Örökös Gyémánt Ranglista
Nyíregyháza a 34 Marketing Gyémánt Díjon és a Mar-

keting Fõvárosa címen kívül az örökös Gyémánt Ranglis-
ta elsõ helyét is megtartotta, 98 Marketing Gyémánt Díj-
jal. Dr. Kovács Ferenc, Nyíregyháza polgármestere a dí-
jak kapcsán arról beszélt a városházán, hogy ez az ered-
mény egy jól megtervezett és megvalósított marketing
stratégia eredménye, és büszke az összefogásra, ami meg-
valósult ennek kapcsán. – Elõször is nagy gratuláció a
Város-Kép munkatársainak, de azoknak is, akik részesei
voltak ezeknek a pályázati anyagoknak.

Kisvárosi elsõ díj
A múlt hétfõi eseményen Filep Sándor, Vásárosnamény

polgármestere és Hanusi Péter, Mátészalka polgármestere

is részt vett, hiszen a Kisvárosi elsõ elnevezésû díjat Máté-
szalka kapta 10 Marketing Gyémánt Díjjal, Vásárosnamény
2023-ban pedig 5 Marketing Gyémánt Díjat vihetett haza.
A Marketingaktív Megye díj idén is Szabolcs-Szatmár-
Bereg vármegyét illeti meg, hiszen 49 Marketing Gyémánt
Díjat nyert el Nyíregyháza, Mátészalka és Vásárosnamény
közösen. Ezzel kapcsolatban Baracsi Endre, a vármegyei
közgyûlés alelnöke úgy fogalmazott. – Fontos, hogyha már
valamit jól csinálunk, akkor azt tudjuk megmutatni is. De
amellett, hogy megmutatjuk, jó gyakorlattal és jó példá-
val szolgálunk mások felé is.

Az esemény zárásaként a városháza dísztermében a
Gyémánt Díj pályázat aktivitásainak, programjainak szer-
vezõi a Város-Kép Nonprofit Kft. ügyvezetõjétõl, Zagyva
Gyulától és Farkas Fannitól a pályázatok egyik koordiná-
torától vették át elismeréseiket.
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Nemrég hírül adtuk: újabb légszennyezettség-mérõ
állomással gazdagodott Nyíregyháza. A határon átívelõ
projekt részeként telepített berendezés átadásáról szóló
tudósítást most további részletekkel gazdagítjuk, mely
bemutatja, miként szolgálja ez az újabb, valamint a to-
vábbi 60 kisebb eszköz a levegõ minõségének javítására
irányuló intézkedéseket. Továbbá az a terv, hogy a Déli
Ipari Parkba is készül egy, a Széna térihez hasonlót
telepíteni az önkormányzat. A témát kérdéseink-
re Rozinka Zsolt Illés, a vármegyei kormányhi-
vatal környezetvédelmi, természetvédelmi és
hulladékgazdálkodási fõosztályának vezetõje
fejtette ki részletesen, közérthetõen.

Tisztábbá teszik a képet
Az új mûszer a Sóstói-erdõ szélén, de közel a

kertvárosias részhez a háttérszennyezettség és a
lakossági fûtés hatásainak mérését fogja lehetõvé ten-
ni. A mérõhely kiválasztása tehát tudatos volt, azzal a
céllal, hogy árnyalja, teljesebbé, tisztábbá tegye a képet
Nyíregyháza valós levegõminõségérõl.

Közlekedés, lakosság, ipar
Ehhez tudni kell, hogy a vonatkozó jogszabály azt

mondja ki, legalább két folyamatosan mûködõ automati-
kus mérõállomás adatainak átlagából kell a füstköd-ria-
dó (szmogriadó) tájékoztatási vagy riasztási fokozatát
elrendelni. Egy közeli példát alapul véve: Debrecenben
például nem is kettõ, hanem három ilyen berendezés
mûködik, amelybõl egy a közlekedés által kibocsátott
hatásokat észleli a legközvetlenebbül, egy másik az ipa-
ri parknál üzemel, míg a harmadik a lakossági és háttér-
szennyezettséget méri. S nem véletlen, hogy a harmadik
éppen a Nagyerdõ szélén kapott helyet – csakúgy, mint
a most telepített nyíregyházi a Sóstói-erdõ mellett.

Az egyik legszennyezettebb pontból
nem lehet átlagolni

Mint ismert, eddig a szabolcsi vármegyeszékhelyen egy
automata mérõállomás volt, mégpedig a Széna téren,
amely e tekintetben koncentrált helyszín, hiszen a város
egyik legszennyezettebb pontja, s egyszerre érik hatások
több szegmensbõl: a belvároshoz közel van, forgalmas
közlekedési csomópont, viszonylag közel van a piac,
érezhetõ a lakossági fûtés. De akkor is csak egy pontja a
városnak, és eddig az itteni egyetlen adat alapján kellett
a füstköd-riadó terv különbözõ fokozatait (tájékoztatási
vagy riasztási) életbe léptetni, mely nem volt valós fel-
tétlenül a város egészére nézve. Akár megtörténhetett,
hogy más városban rosszabb volt általában véve a leve-
gõ, mint Nyíregyházán, de városunk esetében csak a leg-
szennyezettebb helyrõl volt adatunk, így a valósnál söté-
tebb képet kaptunk.

A meteorológiai helyzet is
befolyásoló tényezõ

Emellett gyakran fordulhatnak elõ olyan, az egész ke-
let-magyarországi térséget, vagy akár a Kárpát-meden-

Teljesebb képet kaphatunk a levegõ minõségérõl
Újabb helyszínre kerülhet hitelesített légszennyezettség-mérõ

cét érintõ légköri viszonyok, mikor mindenhol hasonló
minõségû a levegõ, ami nem tud „elkeveredni”, frissül-
ni, csak éppen ezen a helyen van hivatalosan és akkredi-
táltan mérve, s ez kerül a hírekbe. Ez nem a város kibo-
csátása, hanem a meteorológiai helyzet miatt kialakuló,
országos, regionális szennyezõanyag-feldúsulás, csak ezt
kevesen tudják.

A szálló por
a legszámottevõbb

Fontos hozzátenni, hogy ebben az
úgynevezett CrossBordAir nevû pro-
jektben emellett plusz hatvan, kisebb
mûszer is szolgáltat majd adatokat. A
Széna téri automata mérõállomás szé-

les körûen mér (meteorológiai adatok
mellett a nitrogén-dioxid, szén-monoxid,

ózon, kén-dioxid és szálló por (PM10) kom-
ponenseket), a vadonatúj Kótaji úti a meteorológiai ada-
tok mellett döntõen a szálló por koncentrációjáról szol-
gáltat adatokat, ezek az úgynevezett PM10 és PM2,5 frak-
ciók, míg a kis eszközök a város hatvan pontján a szálló
por PM10 frakcióját mérik. Ezeknek az adatai nem köte-
lezõ érvényûek, inkább tájékoztató jellegûek, arra viszont
tökéletesek. Ez tudniillik az egyik legfontosabb adat, mert
kevesen gondolják, de a kibocsátások nagyjából 55–60

százaléka lakossághoz köthetõ, s talán itt lehet a legtöbb
tennivaló. Ezek az eszközök feltérképezik azokat a góc-
pontokat, ahol viszont lokális megoldásokat kell alkal-
mazni. Az intézkedések a már kialakult állapotot kíván-
ják javítani, a legfontosabb a környezettudatosság növe-
lése lenne, amelyhez a környezeti neveléssel lehet a leg-
gyorsabban, leghatékonyabban eljutni.

A helytelen fûtési módok
nagyon ártalmasak

A téli félévben ugyanis negatívan befolyásolja a vá-
rosi levegõ állapotát a helytelen fûtési mód. Egyes terü-
leteken megnövekedhet a szennyezettség, ha például
hulladékot égetnek, ez hat a legdurvábban a környe-
zetre és az emberi egészségre, ezt kellene teljesen ki-
zárni! Vegyük a gyakori példákat: a bútorgyártás mel-
léktermékei (kezelt fa, OSB lap), PET palack és egyre
gyakrabban textil kerül a kályhákba, amik ontják a le-
vegõbe a rákkeltõ anyagokat. Ezeket kellene azonnal
beszüntetni! Problémát jelenthet még, ha valaki nedves
fát éget el, amivel közös életterünk mellett a pénztár-
cájának is árt: 3-4-szer többe kerül ugyanazt a meleget
„elõállítani”, mintha száraz fával tüzelne...

A lakossági szemléletváltás
elengedhetetlen

Bármennyire furcsa, „lakossági határérték” nincs, leg-
feljebb mi érezzük fojtogatónak a helyzetet. Problémát
jelenthet továbbá a fûtõberendezések korszerûtlensége,
vagy éppen a kéménymagasság, az elõbbi ellen például
kazáncserével lehet tenni, vagy áttérni környezetkímé-
lõbb fûtési módra. De a legfontosabb a szemléletváltás:

ne tegyük tönkre a környezetünk levegõjét, amiben élünk!
Csak megfelelõ fûtõberendezést és kéményt használjunk,
és kizárólag környezetvédelmi szempontoknak megfele-
lõ fûtõanyagot használjunk! A hatóság természetesen él
a saját eszközeivel, ami a hulladék égetésénél bírságo-
lás is lehet.

Monitoring rendszer az iparra is
Visszatérve kiindulópontunkhoz, tudomásunk szerint

Nyíregyháza Megyei Jogú Város Önkormányzata is ter-
vezi egy harmadik mérõpont létrehozását, Debrecenhez

és más nagyvárosok gyakorlatához hasonlóan az ipari öve-
zetben. Ezzel itt is – a 60 kisebb mellett – három na-
gyobb, hitelesített ponton lehetne mérni a levegõ állapo-
tát, beleértve a közlekedés, a lakosság, a háttér és az
ipari kibocsátás szegmenseit, komplex, reális képet kap-
va a városról.

Elõzetes mérések a levegõrõl is
Az önkormányzat preventív, környezettudatos, meg-

elõzõ szemlélete már a talaj- és a talajvíz-alapállapot
felméréseinél is jól látszott, amivel létrehoztak egy adat-
bázist a Déli Ipari Park területén, ami mérvadó a betele-
pülõk és hatóságunk számára is. Amennyiben ezt folytat-
ják a levegõ esetében is, akkor egy, a Széna térihez ha-
sonló berendezés ezt nagyban segíteni fogja, s a tervek
szerint végeznek majd elõzetes immisszió méréseket is.

Hiteles, akkreditált eredmények
Magyarországon rendkívül szigorú környezetvédelmi

elõírások vonatkoznak az ipari létesítményekre. A kör-
nyezetvédelmi hatóság folyamatosan figyelemmel kíséri
a szabályok betartását, és ezt nagyban segíti majd a Déli
Ipari Parkban tervezett mérõállomás is. Sõt, éppen azért
születik az önkormányzati monitoring rendszer erre vo-
natkozó része, hogy ezt folyamatosan kontrollálni tud-
ják, illetve a lakosság is közvetlenül nyomon tudja kö-
vetni a levegõminõség alakulását. Hangsúlyozottan: ez
nem az adott gyárak mûszere, hanem olyan hitelesített,
automata mérõállomás, amely be van kötve az országos
rendszerbe, sõt adatai az Európai Unióban is mérvadó-
nak számítanak. Ezek folyamatosan, akkreditált mérési
eredményeket szolgáltatnak, teljesen függetlenül az ipa-
ri parkban mûködõ vállalkozásoktól. Ha pedig a kormány-
hivatal az engedélyezett értékektõl eltérést tapasztal, az
érintett vállalatok akár szigorú büntetésre is számíthat-
nak, szükség esetén a hatóság kötelezi õket jobb techno-
lógiák használatára, sõt, végsõ soron fel is függesztheti
az üzem mûködését.

A lakosság számára is megnyugtató
Az új mérõállomások mûködése a lakosság számára

is megnyugtató lesz, hiszen szakadatlan kontrollt biz-
tosítanak, mint ahogy most a Széna téri adatok is elér-
hetõek, és a 60 kisebb mûszeré is azok lesznek nem-
sokára egy honlap segítségével. S ha mindez megva-
lósul, biztosak lehetünk benne, hogy az itt élõk és a
hatóságok is pontosabb információval rendelkeznek
majd a levegõminõségrõl, mint amikor egyedül csak a
Széna téren mûködött mérõállomás.

(Szerzõ: Tarczy Gyula)
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Major József
(Szövetségben

Nyíregyházáért)

Egész aktív élete egyetlen munkahelyhez köti a 10.
számú választókerület egyéni képviselõjét, Major Józse-
fet (Szövetségben Nyíregyházáért), aki 37 éve dolgozik
a vasútnál. Az Örökösföld jelentõs részét magában fog-
laló körzet képviselõje 2019 óta tagja a közgyûlésnek.

Major József családja Bökönybõl érkezett a megyeszék-
helyre, az általános iskolát a kertvárosban végezte. A
Bánki Donát Ipari Szakközépiskolában szerezte érettsé-
gijét és szakmáját 1986-ban. Csak a sorkatonaság miatt
hagyta el a munkahelyét. A leszerelés után 1990-ben
munka mellett szerzett gépésztechnikusi minõsítést. 1993-
ban végezte el a MÁV Gépészeti és Jármûfenntartási szak,
Mûszaki Kocsiszolgálati tagozatát. Beosztásai csak a
vállalaton belül változtak, ahol jelenleg is dolgozik.

Érdeklõdött a közélet iránt
A közélethez 2014-ben került közelebb,

amikor egy barátja biztatására az abban az
idõben kiüresedõ nyíregyházi Jobbik alap-
szervezet újjászervezésében vett részt. Sze-
rinte a 2018-as országgyûlési választások
egyértelmûen bebizonyították, hogy helyben
mindenképpen összefogásra van szükség,
még akkor is, ha volt, aki másként látta a hely-
zetet. Így õ (illetve pártja) is beálltak a Szövet-
ségben Nyíregyházáért zászlaja alá, melynek szí-
neiben 2019-ben egyéni mandátumot szerzett a
10. választókerületben. Úgy fogalmaz: igazából
nem az lenne a lényeg, hogy kié a problémafel-
vetés, a javaslat, illetve azok megoldása, csak
az eredmény legyen jó, minél több nyíregyházi lakos szá-
mára. Egy néhány héttel ezelõtti bejelentése alapján a Mo-
mentum soraiban találjuk, a közgyûlésben pedig a Jogi,
illetve a Gazdasági és Tulajdonosi Bizottságban dolgozik.

Döntõen Örökösföld a kerület
A 10. számú választókerület alapvetõen az Örökösföldet

jelenti. – Vannak olyan részek, melyek igazából a város-
részhez tartoznak, de nem a kerülethez, ilyen például a
Család utca, mely megosztva az 1-es és 3-as számú vá-
lasztókerülethez tartozik. Ettõl függetlenül igyekszem se-
gíteni ezen területek ügyeiben is, hiszen itt jár át „fél”
Örökösföld, s örülünk, ha itt is megvalósul egy-két lakos-
sági kérés, például a Penny mögötti lépcsõkorlát, vagy az
52. szám elõtti fedett buszváró, illetve a Semmelweis-Csa-
lád utcai körforgalomtól a bolt felé vezetõ kerékpárút sza-
kaszának felújítása. Új fedett buszváró készült a Szalag
utcán is. Természetesen sokat számít a nemrég elkészült

két, Család utcai körforgalom, a Belsõ körútnál és a Sza-
lag utcánál, valamint a korábbi, ami a Törzs utcánál ké-
szült. A lakótelepet körbevevõ utakat is felújították, de
bõven maradt még tennivaló – fogalmazott.

Parkolási kérdések
– Sokan keresnek meg a fogadóórámon vagy éppen te-

lefonon fontosabb és apró-cseprõ dolgokkal is, amiben tu-
dok, segítek. Az idén a zöldfelület karbantartását kifogá-
solták, a sok esõ miatt ugyanis ez probléma volt, ugyan-
azért a csapadékvíz-elvezetés kérdései is felmerülnek.
Fontos feladat lenne a belsõ járdák, utak felújítása is. Ezek-

Képviselõi sorozat: 10. választókerület: Major József

hez a városháza a 2021–27-es idõszak TOP Plusz
pályázat kiírásaitól remél forrásokat a meg-

valósításhoz. Idõnként újra elõtérbe kerül
sajnos a hajléktalanok helyzete. Itt is jelen
vannak a körzeti megbízottak a rendõrség,
illetve a közterület-felügyelet részérõl is,
de ez nem egyszerû kérdés, mert ha itt
„megoldjuk”, akkor megjelennek máshol,
például a kertvárosban, ahogy az a múlt-

kori közgyûlésben is elhangzott. A legfonto-
sabbak talán a parkolási gondok, hiszen je-

lentõsen megnõtt a gépkocsik száma. A Faze-
kas János tér 15. elõtti kb. 38–40 állásos parko-
lóra már az engedélyek is megvannak, csak a
forrás hiányzik, talán a majd érkezõ uniós pén-
zek ezen is segíthetnének, s az 1. szám elé is

férne bõven. Illetve a régi COOP épület helyén is ezt sze-
retnék az örökösföldiek, errõl szavazást is kezdeménye-
zett korábban a város.

Térfejlesztés, fásítás
– S ha már a központi térnél tartunk, idõszerû lenne az

átalakítása, gondolva a parkra, járdákra, s itt is helye lenne
egy olyan nyilvános WC-nek, mint amilyen több készült
Sóstón, vagy a Benczúr téren, hogy a szabadban idejüket
töltõknek ne kelljen folyton hazaszaladni. Kabinetveze-
tõ úr tájékoztatása alapján a már említett 2021–27-es prog-
ramozási idõszakban kiemelt figyelmet kap a zöld és a
kék infrastruktúra fejlesztése. Az viszont öröm, hogy ott
elkészült két éve a ledes világítású lámpasor.

Környezetszépítés
– Örök kérdés a fásítás, és nem csak itt. A területünkön

történtek faültetések, de sajnos ezek közül jó néhány
pótlásra, cserére szorul. Problémát jelent, hogy sokszor
nincs egyetértés a lakók között sem. Van olyan fa, me-
lyet valaki kivágna, mert zavarja, mások pedig ugyanazt
mindenáron megtartanák. Ha pedig ültetünk, jó lenne al-
kalmazni azt a városszerte terjedõ gyakorlatot, hogy ön-
tözõzsákokkal együtt hozzuk a fákat, a klímaváltozás
miatt. A parkok rendezéséért, virágosításáért is igyekszem
eljárni, hadd lehessen ez a városrész is szép és üde. Ne
csak a belváros és Sóstó jelentse Nyíregyházát! Nyitott
kérdés a volt Otthon étterem sorsa, mely vállalkozó ke-
zében van, aki rendszeresen fizeti a bérleti díjat is, de a
COVID és a nehéz gazdasági körülmények átírták terve-
iket. Ígéretet tettek a mielõbbi nyitásra. Ha visszakerül a

városhoz, lehetne hosszabb távon majd hasznosítani kö-
zösségi térként, hiszen Örökösföldön jelenleg nincs iga-
zából ilyen.

Nincs mindig egyetértés
– Idõrendben haladva még 2020-ban elkészült a „ha-

jós” játszótér az iskola mellett, melyben szintén voltak
felújítások. A lakók kérésére padok, asztalok kerültek a
Lobogó és Jelvény utcákra. Megjegyzem, az ilyen fej-
lesztéseknél sincs mindig teljes lakossági egyetértés, mert
van, aki kéri és örül neki, mások pedig látni sem akarják,
hiszen odavonzza a pihenni vágyók mellett a hangosko-
dókat is. Volt már arra is példa, hogy amit egyik nap ki-
raktak, pár nap múlva visszabontották. A lakótelepet kör-
bevevõ utak után megújult a Törzs utcai kerékpárút is a
Semmelweistõl a Szalag utcáig.

A Törzs utca 98–106. közötti szakasz újraaszfaltozása
nagy könnyebbséget jelent az ott lakóknak

Új aszfaltszõnyeget kapott nemrégiben a bölcsi és
ovi közötti út is

A Törzs utcai megújult kerékpárút a városi hálózat
fontos része és segíti a lakótelep közlekedését is

A városban századikként elkészült játszótér öntözõhá-
lózatot is kapott a Szalag utca–Lobogó utca–Jelvény

utca tömbbelsõben

Felújítások
– 2021-ben a fiókkönyvtár felújítása mellett a 100. ját-

szótérként ismert közösségi parkba került öntözõrendszer,
de ami a kicsiket illeti, Örökösföldet is érintette a teljes
óvoda- és bölcsõdehálózat önkormányzati rekonstrukció-
sorozata. A Törzs u. 98–106. ház mögötti utat is újraasz-
faltozták, csakúgy, mint a református bölcsõde és a Kike-
let ovi közötti bevezetõ részt. 2022-ben elkészült a Törzs
utca 92–106. elõtt egy új, jelen elõírásoknak megfelelõ
játszótér is. A Fazekas János téren felújításra került a fila-
gória melletti 10-11 db pad elavult faszerkezete.

Mindent igyekeznek megoldani
– Természetesen tudjuk, hogy a mindenkori városi költ-

ségvetés meghatározza az egyes városrészekre költhetõ
felújítási, fejlesztési pénzeket, de jó kapcsolatban vagyunk
a városüzemeltetési céggel, és mindent igyekeznek meg-
oldani. Nyíregyháza több tízmilliárdos költségvetésébõl

esetleg megoldható lenne az is, hogy választókörzeten-
ként éves szinten 20–30 millió forint sorsáról az ott élõk
közvetlenül dönthessenek. Így bevonva õket a környeze-
tük, lakókörzetük fejlesztésének lehetõségébe, valószí-
nûleg jobban sajátjuknak éreznék a megvalósult fejlesz-
téseket. Idén apróbb javításokra lehetett forrás, kikerült
például egy pihenõövezet tábla a Semmelweis utcáról
befelé kanyarodóknak, ez is az ott lakók kérése volt. A
bölcsõde elõtti parkolóhoz és a buszmegállóhoz pedig
nemrégiben új hulladékgyûjtõk kerültek kihelyezésre.

(Szerzõ: Tarczy Gyula)

A városrész fõterének további megújítása is fontos
feladat
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Új épületszárnnyal bõvült a Mustármag Bölcsõde
A 10 éves Mustármag Bölcsõde bõvítését ünnepelte a

fenntartó református közösség október elején. Az intéz-
mény új épületrésszel gyarapodott, melyet európai uniós
forrásból finanszíroztak.

– Fenntartónk, a Nyíregyháza-Városi Református Egy-
házközség 2012. március 1-jén nyitotta meg a bölcsõde
kapuit. A Mustármag Bölcsõde hat csoportszobában kezdte
meg a mûködését, ahol 60 kisgyerek gondozását, neve-
lését végeztük. Pályázati lehetõségbõl és önerõbõl sószoba
került kialakításra, illetve fény- és hangterápiával is to-
vább bõvítettük. Nyitásunk óta teljes létszámmal és fo-
lyamatos túljelentkezéssel üzemelünk. A hosszú várólis-
ta elkerülése miatt vált szükségessé az intézményünk bõ-
vítése – szólt az ünnepélyes avatón Kulcsárné Fejes Ani-
ta intézményvezetõ.

Sikeres pályázat útján 2022. január 20-án elkezdõdött
az új épületrész megépítése. Ma már 86 gyereket tudnak
fogadni, és a nevelõk száma 23-ról 30-ra gyarapodott.
Elkészült két csoportszoba, fejlesztõszoba, közösségi tér
és az udvar, illetve a fõzõkonyha is korszerûsödött.

Aranykor a reformátusok számára

Nemcsak az országos, de a városi programban is ki-
emelt fontosságú a gyermekeket nevelõ intézmények
helyzete. Aranykor ez a mostani a reformátusok számá-

nyíregyházi és megyei gyerekek is, akik ide tervezik a
jövõjüket, legyen lehetõségük. A munkahely, a lakhatás
és az oktatás az elsõ között van – fogalmazott köszöntõ-
jében dr. Kovács Ferenc.

Bölcsõdék fejlesztése

A Nyíregyháza-Városi Református Egyházközség csak-
nem 200 millió forint európai uniós, vissza nem térítendõ
támogatást nyert a bölcsõdei férõhelyek kialakítására és
bõvítésére.

– 2010 óta kiemelt jelentõséggel szerepel a kormány
tervei között a bölcsõdék fejlesztése, korszerûsítése. Az
elmúlt 13 évben több mint 180 milliárd forintot fordíthat-
tunk a református köznevelésre, melybõl nyíregyházi in-
tézmények is részesültek. A családi és otthonteremtési
támogatások pozitív irányba terelik a házasságkötések
és a születések számát, így tehát a családbarát politika a
jövõt szolgálja – mondta el dr. Szabó Tünde országgyûlé-
si képviselõ, kormánybiztos. – Akik bölcsõdét építenek,
bíznak a jövõben. Napjainkban kulcsfontosságú, hogy
nemzeti, kulturális, vallási, családi közösségeinket ne
csak meg tudjuk õrizni, de támogatni és erõsíteni is ké-
pesek legyünk. Fontos, hogy világosak legyenek azok az
alapértékek, amelyekhez az életet kötni lehet. A Mus-
tármag Bölcsõde pedig ilyen értéket biztosít mindannyi-
unk számára – tette hozzá.

ra, hiszen két óvoda épült, bölcsõdét bõvítettek és temp-
lomot is építettek. Az infrastruktúra mindig lehetõséget is
teremt – hangsúlyozta a polgármester.

– Nagy öröm ez nekem, polgármesternek, hiszen
emögött is az önkormányzat és az egyház együttmûkö-
dése valahol ott van a háttérben. Jó érzéssel gondolok
arra, hogy az önkormányzat is mind a kilenc bölcsõdéjét
felújította az elmúlt években. Most a Honvéd utcán egy
bõvítéssel egybekötött felújítás folyik. Nyírszõlõsben
újabb bölcsõdét építünk. Ez a város jövõje szempontjá-
ból nagyon fontos, és közvetlenül kapcsolódik az önkor-
mányzat által 2019-ben elindított új munkahelyteremtõ
beruházásokhoz. Azért, hogy a városunkban végzett
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Megkezdõdött az Etel köz 14–20. számú társashá-
zak elõtti és a Tas utcai bölcsõde körül lévõ járdasza-
kaszok teljes felújítása összesen 413 méter hosszban.

Zajlanak a munkálatok a Május 1. tér Robinson domb
melletti járdaszakaszon, ahol a burkolat már elhaszná-
lódott és balesetveszélyessé vált.

Megkezdõdött a Szent Miklós tér felújítása a Ber-
csényi utca és az Egyház utca közötti szakaszon.

 

Újabb közútfejlesztés
Nyíregyháza Megyei Jogú Város Önkormányzata

164 265  531 forint vissza nem térítendõ támogatást
nyert a Magyarország Kormánya által kiírt VP6-
7.2.1.1-21 kódszámú „Külterületi helyi közutak fej-
lesztése” címû pályázatán.

Ennek keretében újabb útszakaszok kapnak szilárd
útburkolatot Nyíregyházán.

A fejlesztéssel érintett útszakaszok:
– Nyíregyháza–Kótaj elnevezésû összekötõ úthoz,

azaz a Buji úthoz csatlakozó Mátyásbokor elnevezésû
külterületi közút kiépítetlen szakasza, 600 m hosszan.

– A Mátyásbokor úthoz csatlakozó Csernyikbokor
út kiépítetlen szakasza, közel 250 m hosszan.

A kivitelezés október 9-én kezdõdött és várhatóan
2024 tavaszán fejezõdik be.

Járdafelújítás

Az Ószõlõ u. 99–107. mögötti területen 2019-ben
történt meg az I. ütem felújítása, melynek folytatása a
mostani II. ütem.

A kivitelezés összege bruttó 54,5 millió forint, a mun-
kálatok várhatóan december 15-ig befejezõdnek.

Térfelújítás Fákat is ültetnek

A munkálatok során:

– megújul az elöregedett, elhasználódott burkolat,
a csapadékvíz-elvezetés és a közvilágítási háló-
zat,

– új utcabútorokat helyeznek ki (13 padot, 5 hulla-
dékgyûjtõ szelencét és 3 kerékpártámaszt) és

– elültetnek 9 lombhullató fát, valamint 418 cserjét.

A kivitelezés bruttó 50,9 millió forintból valósul meg,
és a munkálatok a tervek szerint december 15-ig befeje-
zõdnek.

A kivitelezés során:

– megújul a járdaszakasz összesen 213 méter hosszban,

– több mint 2000 négyzetméter felületen füvesítés tör-
ténik,

– elültetnek 32 fát, illetve 880 cserjét,

– megújulnak az utcabútorok, kihelyeznek 27 padot,
illetve 8 hulladékgyûjtõ szelencét,

– felújítják a közvilágítási hálózatot.

A kivitelezés összege bruttó 120 millió forint. A mun-
kálatok várhatóan december 15-ig befejezõdnek.
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(x)

3 érdekesség az ezerarcú burgonyáról
Ön tudta, hogy a svábtök az nem más, mint

a burgonya egyik elsõ megnevezése? Ezenfe-
lül számos érdekességet hoztunk még Önnek.
Többek között cikkünkbõl megtudhatja, hogy
néhány szem krumpli hogyan vezethetett egy
letartóztatáshoz, illetve azt is, hogy Marie
Antoinette királyné milyen ékszerként viselte
a burgonyavirágot.

1. Elnevezéseit tekintve, a köznyelvben
használatos kifejezésként megjelenik a
krumpedli, krumpi, kolompér, kompér, ko-
lompír, korompér, krompér, gruja, földialma,
svábtök, földitök, vagy pityóka. Ön ezek közül
melyiket használja?

2. A burgonyavirágot ruhák kiegészítõjeként
és hajdíszítésre is használta az arisztokrácia.
XVI. Lajos francia király öltözetének gomblyu-
kaiba tett burgonyavirágot, míg felesége, Marie
Antoinette királyné fejdísze részeként viselte.

3. A magyarság – a többi néppel ellentét-
ben – igencsak késõn fogadta el a burgonyát,
olyannyira, hogy egy forrás szerint Budán 2
prédikátort azért tartóztattak le, mert tarisznyá-
jukban krumplit találtak. Azonban az 1800-as
évektõl II. József magyar király támogatásának
köszönhetõen rendkívül népszerû és közked-
velt étellé válhatott ez az alapanyag a hazánk-
ban is.

Mára ebbõl az ezerarcú zöldségbõl készí-
tünk salátákat, tepsis, rakott burgonyákat, hasz-
náljuk fõzéshez, sütéshez, raguk elkészítésé-
hez, krumplistésztákhoz, püré alapanyagként,
chipsekhez és hasábburgonya készítéséhez is.

A burgonya hazánkban rendkívül közked-
velt alapanyag. A széles körû felhasználható-
sága és népszerûsége miatt számtalan féle ételt
és körettípust készít a Baptista Tevékeny Szere-
tet Misszió (BTESZ) konyhája is! Rendelhet tõ-
lünk magyaros burgonyalevest, csirkepörköl-
tet fõtt burgonyával, rántott sertésszeletet for-
gatott burgonyával, sült csirkecombot burgo-
nyapürével, brassói aprópecsenyét tepsis bur-
gonyával, babos csülökragut forgatott burgo-
nyával, sertésvagdaltat savanyú burgonyafõ-

zelékkel, rántott halfilét burgonyapürével, sült
tarját hagymás tört burgonyával. Mindezek
mellett számtalan krumplis és más típusú fi-
nomságot talál még az étlapunkon.

A BTESZ kedvezményes, kétfogásos, finom
ebédet (leves+fõétel) biztosít nyugdíjasoknak!
Önnek csupán változatos étlapunkról kell vá-
lasztania. További információkért hívja ingye-
nesen a Baptista Tevékeny Szeretet Misszió
zöldszámát: 06-80/900-368, vagy tekintse
meg a rendelés menetét a btesz.hu/etlap hon-
lapon.

Válasszon jövõ heti étlapunkról, majd hív-
jon minket:

10. 23., HÉTFÕ
NEMZETI ÜNNEP

10. 24., KEDD
A: Zöldbableves – Csirkepörkölt, bulgur
B: Sóskaleves – Mustáros sertéstarja, forga-
tott burgonya

10. 25., SZERDA
A: Tojásleves – Temesvári sertéstokány, pá-
rolt rizs
B: Köménymagleves – Szezámmagos csirke-
mell, franciasaláta

10. 26., CSÜTÖRTÖK
A: Gulyásleves – Sajtos pogácsa
B: Frankfurti leves – Slambuc

10. 27., PÉNTEK
A: Lebbencsleves – Sertéssült, lencsefõzelék
B: Májgaluskaleves – Carbonara spagetti

Az aradi vértanúkra emlékeztek

Október 6-a a kormány 2001-es döntése alap-
ján nemzeti gyásznap, az aradi vértanúk kivég-
zésének emlékére. Nyíregyháza Megyei Jogú
Város Önkormányzata ezen a napon a Damja-
nich-szobornál rendezett megemlékezést.

– Ma arra az október 6-ra emlékezünk,
amikor kivégezték az aradi vértanúkat. Azt a
tizenhárom honvédtisztet és Batthyány Lajost,
az elsõ független, felelõs magyar kormány
miniszterelnökét. És tesszük ezt azért, mert
jelenünket és jövõnket is meghatározza az em-
lékezet. Mert nemzeti ünnepeinkkor, gyász-
napjainkkor fel kell idéznünk mindazokat,
akik országunkat formálták, akik elõre vitték
annak boldogulását. Fel kell idéznünk a ha-
zaszeretetet, azt, amit õk képviseltek, ami-
bõl ma mi is tanulhatunk. Az 1848-1849-es for-
radalom és szabadságharc emléke örökké ben-

nünk él. És bár gyásznap a mai, legyünk büsz-
kék arra, hogy olyan országban élhetünk,
amelynek alapjait a bátorság, az önfeláldo-
zás és a szabadság iránti vágy hozta létre. Mert
a legdicsõbb név a világon az aradi tizenhá-
rom – mondta beszédében Jászai Menyhért,
Nyíregyháza alpolgármestere.

Nyíregyházán a Tompa Mihály utcán állít
emléket a hõsöknek a Damjanich-szobor. A
megemlékezésen a szobor melletti kopjafák-
ra kisiskolások helyezték el az általuk készí-
tett csákókat, majd diákok egy-egy virággal
emlékeztek az aradi tizenhármakra, az egy-
ház képviselõi pedig imára szólították a részt-
vevõket. A megemlékezés zárásaként a váro-
si és megyei önkormányzat, illetve helyi in-
tézmények képviselõi helyezték el az emlé-
kezés virágait a Damjanich-szobornál.

(Szerzõ: Farkas Fanni)

Idõszakos tárlat
erények újra feléledtek, és itt vannak
a városunkban – tette hozzá.

– A honvédelem ügye, ahogyan a
múltban, úgy a jelenben is nemcsak a
katonáké, hanem a haza minden pol-
gáráé, minden magyar emberé. Nyír-
egyháza különösen szép példája a ka-
tonai múlt és jelen összekapcsolásának,
a honvédség és a civil társadalom ösz-
szefonódásának. A helyõrség több mint
150 éves katonai múltja során idetele-
pült alakulatok gazdag hagyatékkal

járultak hozzá a város történelméhez,
formálták a település arculatát, gyara-
pították tárgyi és szellemi örökségét –
emelte ki dr. Czermann János.

A kiállítást november 26-ig lehet
megtekinteni.

„A haza minden elõtt” címmel idõ-
szakos tárlat nyílt a Kállay Gyûjte-
ményben. A kiállítási darabokat a Jósa
András Múzeum, a vitéz Mikecz Kál-
mán Honvéd Kollégium, valamint a
Kállay Gyûjtemény gyûjtõmunkájának
köszönhetõen mutathatják be.

Szuronyok, altábornagyi köpeny,
huszártiszti csákó is látható a 175 éves
Magyar Honvédség emlékkiállításán. A
tárlatban bemutatott emléktárgyak kö-
zött vitéz Vattay Antal relik-
viái is megtalálhatók.

– Október 6-án az aradi
vértanúkra emlékezve az or-
szág gyászol, de ilyenkor
erõs a büszkeség és a haza-
szeretet – emelte ki köszön-
tõbeszédében dr. Kovács
Ferenc polgármester. – Nem
csak értékõrzés, emlékezés
a mai nap üzenete. Tisztel-
günk a 175 éves honvédség
elõtt, és visszatekintünk
Nyíregyháza múltjára, az egykori és
talán újra katonavárosra. Ezt mi büsz-
kén tartjuk, és vállaljuk. Amióta a vi-
téz Vattay Antal második területvédel-
mi ezred, aztán a honvéd kollégium
megkezdte itt a mûködését, ezek az
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Az Északi temetõ mûködési rendjének ideiglenes változása a
2023. évi mindenszentek ünnepéhez kapcsolódóan

Sírköves munkák:

Engedélyezett sírköves munkálatok végezhetõk a te-
metõben 2023. október 21-én, szombaton is 8:00–15:00
óra között.

Nem végezhetõ sírköves munka 2023. október 28. –
november 2. között!

A temetõ nyitvatartása:

2023. október 28-án, szombaton 7:00–20:00
2023. október 29-én, vasárnap 7:00–20:00
2023. október 30-án, hétfõn 7:00–20:00
2023. október 31-én, kedden 7:00–20:00
2023. november 1-én, szerdán 7:00–20:00
2023. november 2-án, csütörtökön 7:00–20:00
2023. november 3-án, pénteken 7:00–17:00

A temetõbe 4 kapun keresztül lehet belépni. Kérjük,
hogy a nyitvatartási idõ végéig hagyják el a temetõ te-
rületét. Amennyiben ez nem történik meg, ezen idõ-
pont után már csak a Pazonyi úti teherportánál lehet
elhagyni a temetõ területét, ahol 24 órás portaszolgálat
van. A temetõbe kutyát vagy más állatot bevinni nem
szabad, kivételt képeznek a vakvezetõ, segítõ és mun-
kakutyák a megfelelõ igazolás bemutatásával! (16/2017.
(IV. 28.) önk. rend. 9. § (7) a. pont)

Gondnoksági ügyelet, nyitvatartás:

2023. október 28-án,
szombaton 10:00–15:00 – ügyelet

2023. október 29-én,
vasárnap 10:00–15:00 – ügyelet

2023. október 30-án,
hétfõn 8:00–17:00 – munkanap + ügyelet

2023. október 31-én,
kedden 8:00–17:00 – munkanap + ügyelet

2023. november 1-én,
szerdán 7:30–17:00 – ügyelet

Ügyeleti idõben a gondnokságon kizárólag sírhely-új-
raváltásra lesz lehetõség – a sírhely felett rendelkezõk(!)
vagy írásbeli meghatalmazottjaik számára –, a temetõlá-
togatók részérõl pedig felvilágosítás kérhetõ sírhellyel kap-
csolatban.

Gépjármûvel történõ behajtás:

2023. november 1-én, szerdán 7:00–10:00 óra között
lehet behajtani, de 11:00 óráig a gépjármûvekkel el kell
hagyni a temetõ területét! Behajtási díjat nem kell fizet-
ni!

A fenti napon a forgalmi viszonyoktól és a temetõ zsú-
foltságától függõen elõfordulhat idõszakos forgalomkor-
látozás – a temetõben, valamint a temetõ körüli közuta-
kon –, illetve a temetõbe történõ behajtás idõszakos kor-
látozása.

Tájékoztatás:

A mindenszentek ünnepéhez kapcsolódó mûködési
rend változásáról, az esetleges forgalomkorlátozásokról
és a sírhely-újraváltásokkal kapcsolatosan felvilágosítás
kérhetõ:

– személyesen a Szabolcs-Szatmár-Bereg Megyei Te-
metkezési Kft. gondnokságán (Nyíregyháza, Pazonyi
tér 5. – a Pazonyi úti MOL benzinkút felõl),

– telefonon a 42/408-414-es telefonszám 3-as mellé-
kén,

– e-mailben a temeto.gondnoksag@gmail.com e-mail-
címen.

Felhívás!

Kérjük, hogy a gépkocsi-feltörések és a lopások elke-
rülése érdekében táskájukra, autójukra, értékeikre fo-

kozottan figyeljenek. Ha tehetik, a szokásos szemé-
lyes tárgyaikon, valamint a kegyeletgyakorláshoz, a
kegyelet megadásához szükséges kellékeken kívül
mást ne hozzanak a temetõ területére. A gépjármû-
vekben ne hagyjanak nagy értékû tárgyakat, és az aj-
tókat minden esetben zárják be, az ablakokat húzzák
fel! Egyetlen pillanatra se hagyják õrizetlenül érték-
tárgyaikat, irataikat, táskáikat! A temetõ korlátozott
idõben látogatható közterület, ezért a hozzátartozó kö-
teles megõrizni értékeit, azok eltûnéséért a temetõ tu-
lajdonosa és az üzemeltetõje sem felelõs. A temetõ
területén elkövetett lopásokkal, rongálásokkal, károko-
zásokkal és egyéb bûntettekkel kapcsolatban az ille-
tékes rendõrkapitányságon a károsultnak kell a felje-
lentést megtenni.

Felhívjuk szíves figyelmüket, hogy ismét megje-
lentek a temetõben a temetõlátogatókat munkaszer-
zés céljából megszólító olyan vállalkozók is, akik
engedéllyel, szakképesítéssel nem rendelkeznek.
Kérjük a tisztelt temetõlátogatókat, hogy saját érde-
kükben gyõzõdjenek meg arról a megbízás elõtt,
hogy a vállalkozó rendelkezik-e a munka elvégzé-
séhez szükséges anyagokkal, eszközökkel, illetve
megfelelõ telephellyel, engedéllyel, szakképesítés-
sel.

A temetõ üzemeltetõje és az önkormányzat nem tud
felelõsséget vállalni az esetleges károk, el nem végzett
vagy szakszerûtlen munkák tekintetében.

Kérjük, hogy amennyiben a fenti, jogszerûtlen ese-
tek valamelyikével találkoznak a temetõ területén, je-
lezzék azt a temetõ üzemeltetõjének.

(x)

Díszsírhelybe temetik

2023. szeptember 20-án szolgálati feladatának
végrehajtása során, a Terrorelhárítási Központ ál-
lományába tartozó Kónya Gábor Lajos posztumusz
rendõr fõhadnagy életét vesztette. Magyarország
belügyminisztere Kónya Gábor Lajost hõsi halottá
nyilvánította.

Az elhunyt rendõr nyíregyházi lakos volt. A TEK
fõigazgatója személyesen koordinálja a végtisztes-
ség megadásával kapcsolatos teendõket, amihez
Nyíregyháza Megyei Jogú Város Önkormányzata
már az elsõ kapcsolatfelvételtõl kezdõdõen min-
den támogatást megad. A médiában megjelentek-
kel ellentétben a díszsírhely adományozásával kap-
csolatban gördülékenyen folyt az egyeztetés dr.
Kovács Ferenc polgármester és a TEK fõigazgatója
között. A helyi rendelet szerint díszsírhely a haza
és a város érdekében végzett kimagasló, kiemel-
kedõ érdemek alapján biztosítható. A kérésnek
megfelelõen dr. Kovács Ferenc, Nyíregyháza pol-
gármestere a hõsi halált halt rendõr számára a nyír-
egyházi Északi temetõ Rózsaparkjában díszsírhe-
lyet adományozott.

Emléktábla is õrzi „Shulcz” hagyatékát
Már egy emléktábla is õrzi Farkas „Shulcz” Tibor, a

zenei élet meghatározó alakjának munkásságát, hagya-
tékát. Az emlékmûvet múlt hét szerdán civil kezdemé-
nyezésre és a város támogatásával avatták fel. A tábla –
csakúgy, mint „Shulcz” – nem mindennapi: napszemüveg-
ben ábrázolja Magyarország egyik elsõ hivatalos lemez-
lovasát.

Egy német focistáról ragadt Farkas Tiborra a „Shulcz”
becenév, a disc jockeyt, mûsorvezetõt, rocktörténészt
sokan késõbb csak így ismerték. A nyíregyházi zenei
élet legendás alakja a ’70-es években a Columbia ne-
vet viselõ szórakozóhelyen indította be fényes karrier-
jét. Emléktábláját is ezen az épületen, az Egyház utca
1. szám alatt helyezték el, tisztelegve a zenész múltja
elõtt.

– Szenvedélyesen szerette a zenét, másrészt érdekelte
annak az összes társadalmi, szociológiai, gazdasági vo-
natkozása. Volt benne egy olyan törekvés, hogy ezt má-
sokkal is meg szeretné osztani, mert nem mindenki érti
ezt, mert mondjuk idegen nyelven van a zene. Addig járt,
míg ezt sikerült megvalósítania, hiszen a ’60-as években
még nem volt annyira támogatott, hogy valaki könnyûze-
nével foglalkozzon – emlékezett vissza Farkas Éva, Far-
kas „Shulcz” Tibor özvegye.

Munkássága meghatározó volt
– Ábrázolhattam volna napszemüveg nélkül, de én így

emlékszem rá, a fejemben õ a nagybetûs Farkas „Shulcz”
Tibor! – mondta el az ünnepségen az emléktábla alkotó-
ja, Turi Török Tibor szobrászmûvész. „Shulcz” munkássá-
ga meghatározó volt, az eseményen elhangzott, még nap-
jainkban is sok zenekar viszi azt a szellemi örökséget, me-
lyet az egykori zenész hívott életre.

– Emberi szokás, hogy emlékjeleket állítunk azoknak,
akik valami olyat tettek egy városért, régióért, országért,
melyre érdemes emlékezni, odafigyelni. Ha az ember ilyet
tesz, érdemessé válik arra, hogy megemlékezzünk a mun-
kásságáról – nyilatkozta dr. Ulrich Attila alpolgármester.
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Október 28-án mutatják be a Móricz Zsigmond Szín-
házban a filmen már nagy sikert aratott Életrevalók címû
elõadást, melyet Eric Toledano és Olivier Nakache film-
forgatókönyve alapján, Molnár Anna magyar szövegének
felhasználásával Szabó Máté és Perczel Enikõ írt szín-
padra.

A két fõszereplõ Horváth László Attila és Gulyás Attila,
a rendezõ a Nyíregyházán korábban a Don Carlost szín-
padra állító Szabó Máté. Vele beszélgettem.

– Vajon rizikónak vagy tuti sikernek számít, ha egy
népszerû filmet állítasz színpadra?

– A kettõ között kell elképzelni. Ezt persze
mondjuk, de nem is lenne jó, ha garancia
lenne a tutira. Nyilván referenciaként te-
kintünk erre az alkotásra, ahogyan az ere-
deti élettörténetre is, de mi is a magunk
módján igyekszünk elmesélni ezt a törté-
netet. Olyan ez, mint egy vicc: elmeséli
valaki, jót nevetünk – de a hatását tekintve
egyáltalán nem mindegy, hogyan történik,
amikor újra elmeséljük.

– Az ismertetõben az áll: a Móricz Zsig-
mond Színház színpadára írta Szabó Máté
és Perczel Enikõ. A filmet írtátok színpadra, vagy a film alap-
ján írtátok meg a saját szövegkönyveteket?

– Már készült belõle feldolgozás. A filmnek saját sza-
bályai vannak, a színpadnak viszont egészen más törvé-
nyei, ezeket figyelembe kell venni. A film önmaga is egy
regény feldolgozása, ha egyáltalán annak lehet nevezni
ezt a valós történetet. A filmre kerülése és a valóság szin-
tén különbözik, hiszen utóbbi dramaturgiailag szükség-
szerûen módosult. Mi a filmbõl és az eredeti történetbõl
kapott információk felhasználásával alkottuk meg a szö-
vegkönyvet, szem elõtt tartva a különbözõ filmfeldolgo-
zások tanulságait. Engem is meglepett, hány országban
forgatták újra. Persze nem szabad túlságosan tisztelni, ér-
demes a színház adta lehetõségeknek megfelelõen újra-
gondolni, és nem a film illúzióit kergetni. A napokban
került szóba, milyen lenne például a Gladiátor színpadon.
Talán nem kezdenénk behurcolni lovakat...

Az Életrevalók egy különleges barátság története
A Móricz Zsigmond Színház nagyszínpadán látható majd a humort sem nélkülözõ, érzelmeinkre és gondolatainkra ható filmsiker

– A drámákat, például a Don Carlost sem egyformán
állítják színpadra különbözõ rendezõk, más-más hang-
súlyt találnak, tartanak fontosnak. Filmek esetében talán
még inkább igaz ez.

– Számunkra nagyon fontos volt a Philipbõl fakadó
igény, hogy Drisst megismertesse a kultúrával, és Driss
önazonos rákérdezése a toposzokra. Ki mit hoz egy kap-
csolatba? Egyikük a magától értetõdõ életkedvet, ami a
másik számára korántsem annyira magától értetõdõ, míg
a másik a mûveltséget. Ahhoz, hogy ez utóbbi személyes,
alanyi legyen, óhatatlan meg kellett jeleníteni azt a vilá-

got, ami a két emberben találkozik, így egy bizo-
nyos síkon, melyet kettejük illuminált találko-

zásai teremtenek, belekerül az elõadásba
több operai elem, zene, talán költészet.

– Nagy különbség van a két fõszereplõ
élethelyzete között: az egyik egy gazdag,
de mozgásképtelen ember, a másik egy
mozgékony, börtönviselt férfi, akinek múlt-

ja, háttere, indíttatása is egész más. Mond-
hatnánk, tûz és víz találkozása, mégis egyre
jobban együtt tudnak mûködni.

– Az nyilvánvalóan kiderül, hogy a különb-
ségek nem akkorák, mint gondolnánk. Bizo-

nyos dolgoktól való távolságuk lehet, hogy ugyanakkora.
– Milyennek látod a szereplõgárdát?
– A szereposztás erõs és gazdag, ezt már most meg le-

het állapítani. Remek választás volt Horváth László Attilá-
ra és Gulyás Attilára elképzelni, s a többiek (Szabó Márta,
Pregitzer Fruzsina, Tóth Zolka, Törõ Gergely Zsolt, Német
Klára és Jenei Judit) is kiválóan gazdagítják, mélyítik a
karaktereket, van, aki több szerepet is játszik.

– Milyen szakaszban tart a próbafolyamat?
– Erõs szcenikai megalapozás után a jelenetek tartalmi

részét próbáljuk, többfajta módon, hogy megleljék a ma-
guk formáját, s ha újra színpadra kerülnek, megtalálják a
szcenikai alapvetést.

– Koreográfus is része az alkotógárdának...
– Többször dolgoztunk együtt Kováts Gergely Csanád-

dal, és nagyon jól megértjük egymást. Nem is gondoltuk az
elején, hogy ennyi dolga lesz, de lett. A mozgásképtelen és

a dinamikus figura színpadi jelenléte, a zenék, a humor és
költészet megannyi lehetõséget adott arra, hogy hasznosul-
jon a koreográfus egészen különleges képessége.

– Mi lehet az a gondolat, amellyel hívod a közönséget
erre az elõadásra?

– A szépelgésmentes valósággal való szembesülés, úgy,
hogy a megrendülés és humor különös elegye által talán
felszabadulnak bennünk tabutémák, szembesülhetünk ki
nem mondott magányunkkal, a szélsõséges fizikai és lelki
érintésvággyal. A felsorakoztatott, elsõre talán zavarba ejtõ
helyzetekben megkérdõjelezõdnek azok a fogalmak, il-
lemkényszerek, amelyeknek a rabságában élünk, és kide-
rül, mennyire mássá lehet tenni a valóságot olyan gesztu-
sok által, melyet korábban esetleg kizártnak gondoltunk.

Tehetetlenség és tehetség találkozása. Néha lelassulunk,
elveszítjük az életkedvünket, egészen úgy érezhetjük
magunkat, mintha mozgásképtelenek lennénk. Ilyenkor
szükség van valamire vagy valakire, hogy kicsit a hátunk-
ra tegye a kezét és tovább lendítsen minket, esetleg éppen
azáltal, hogy olyanra késztet, rángat bele, amirõl koráb-
ban el sem tudtuk képzelni, hogy találkozunk.

(Szerzõ: Kováts Dénes)

A történet
Philippe, a dúsgazdag arisztokrata férfi nyaktól lefe-

lé megbénult egy ejtõernyõs baleset következtében. Ál-
landó otthoni ápolásra szorul, szigorú napirenddel, ám
a legtöbb gondozójelölt legkésõbb egy hét múlva fej-
vesztve menekül tõle. A börtönbõl frissen szabadult
Driss is a jelentkezõk között van – õt szociális helyzete
miatt vetette ki magából a társadalom. Philippe felfede-
zi a kettejük közti hasonlóságot, látszólag különbözõ
helyzetük ellenére is: mindkettõjüknek elölrõl kell kez-
deni az életüket, és mindketten „érinthetetlenek” a tár-
sadalom szemében.  Az Életrevalók a két világból kita-
szított férfi minden elõzetes várakozást felülíró barát-
ságának igaz története.

A 2011-ben készült francia filmadaptáció hatalmas
nemzetközi siker után mára kultikussá vált. A szórakoz-
tató és érzékeny történet azonban sok izgalmas megle-
petéssel szolgál majd színházi feldolgozásában is.

Szabó Máté
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Pregitzer Fruzsina kapta
a Fedák Sári-díjat

Második alkalommal adták át Beregszászon a Fedák
Sári színházmûvészeti díjat.

A Fedák Sári-díjat és a vele járó elismerést a Kárpát-
medence magyar ajkú színészei kaphatják, akik legalább
15 éve ugyanannál a színháznál tevékenykednek, bizo-
nyítva hûségüket a közösség iránt. A díjat azzal a céllal
hozták létre Szûcs
Nelli Jászai Mari-
díjas magyar szín-
mûvésznõ, érde-
mes és kiváló mû-
vész kezdeménye-
zésére, hogy szer-
te a Kárpát-meden-
cében hirdessék
vele Fedák Sári ha-
gyatékát: a nemzet, a szülõföld és a hivatás iránti oda-
adást. Ezzel fejezve ki azt, hogy hisznek a nemzeti közös-
ség megtartó erejében, a magyar nyelvû színházi kultúra
és hagyomány, s annak a színházi légkörnek az erejében,
amely elkötelezett a minõség, a szorgalom és a kitartás
iránt.

Ezzel a kitüntetéssel olyan magyarországi vagy külhoni
magyar színészek tevékenységét kívánják elismerni, akik
számára kiemelten fontosak a felsorolt jegyek, és akik
méltóak a nagy elõd hagyatékához.

Tíz kicsi bûnjel
Kiss Eszter Júlia és Tar Dániel Dés László szerzemények-
kel, musicalekkel várják az érdeklõdõket.
Idõpont: október 20. 18.00 óra.
Helyszín: Bencs Villa.

Szépkorúak Akadémiája
Öregedés Mûvészete Program 2023 – a Kelet-Ma-

gyarországi Szépkorúak Akadémiájának ismeretterjesz-
tõ elõadássorozata.

Október 25. 15.00 óra: Egyedül élõ idõsek és családi
kapcsolatai. Elõadó: Szabó Rita szakmai egységvezetõ,
Nyíregyházi Szociális Gondozási és Egészségügyi Alap-
ellátási Központ.

Helyszín: Váci Mihály Kulturális Központ.
○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

Idõsek Akadémiája...
...2023. õszi rendezvénysorozat.
Október 19. 14.00 óra: Leggyakoribb fogászati és száj-

sebészeti megbetegedések, kezelési lehetõségek. Elõadó:
dr. Gerzsenyi Krisztián, SZSZBVK-JAT, Szájsebészeti osz-
tály, fogorvos. Helyszín: Nyíregyházi Szociális Gondozá-
si és Egészségügyi Alapellátási Központ, Nappali Ellátó
Központ, Õz u. 16.
○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

A csodálatos világ
Kiállítás környezetünk védelmében. A kiállítás ideje alatt

két ízben is kínálnak alkalmat a közönséggel való szemé-
lyes találkozásra és kézmûves foglalkozásra az újrahasz-
nosítás jegyében. Október 20-án és 27-én 15.00–18.00
óráig, amikor környezetbarát termékekbõl is lehet válo-
gatni.

Megnyitó: október 17. 17.30-tól. Megtekinthetõ: novem-
ber 2-ig. Helyszín: Váci Mihály Kulturális Központ.

A kör szélén
László B. Irén verseskötetének bemutatója. Beszélgetõ-
társ: Abonyiné Antal Anna ny. könyvtárostanár. Közre-
mûködik: a Móricz Zsigmond Kulturális Egyesület ének-
kara.
Idõpont: október 17. 16.00 óra. Helyszín: Móricz Zsig-
mond Megyei és Városi Könyvtár.

Író-olvasó találkozó...
...Lencsés Károly író, költõvel. Vendég: Nemere István
író. Beszélgetõtárs: Szabó Veronika.
Idõpont: október 20. 16.30-tól. Helyszín: Móricz Zsig-
mond Megyei és Városi Könyvtár.

„A könnyûzene csillagai” – koncert
Koós Réka, Kocsis Tibor, Varga Feri és Balássy Betty
elõadásában, a Studio11 Ensemble kíséretével. Az est
folyamán felcsendülnek Paul McCartney, Aratha Frank-
lin, Tina Turner, Cserháti Zsuzsa, Frank Sinatra, Máté
Péter, Ray Charles és más hírességek legismertebb da-
lai.
Idõpont: október 20. 19.00 óra. Helyszín: Váci Mihály
Kulturális Központ.
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„Hogy író lettem, azt neki köszönhetem”
– Porubszky Pál halálának évfordulójára

Porubszky Pál 1855-ben született Rozsnyón, ahol
középiskoláit is végezte, majd Kolozsvárott tett tanári
vizsgát. Elõbb nevelõsködött, majd a rozsnyói
fõgimnáziumban tanított. 1887-ben költözött
Nyíregyházára, ahol az Evangélikus Fõgim-
názium tanára lett. Ebbe a gimnáziumba
hozták haza szülei a szatmári, majd
podolini diákévek után Krúdy Gyulát is,
aki az 1891/92-es tanévben az ötödik
osztályát kezdte meg.

Az ifjú Krúdy nem tartozott a kiváló
tanulók közé, de késõbb írásaiban min-
dig szívesen emlékezett fõgimnáziumi
tanáraira. Különösen Porubszkyt emleget-
te tisztelettel és szeretettel, aki magyart
és történelmet tanított neki, hatodikban
pedig az osztályfõnöke is volt. Porubszkynál
még a leggyengébb tanulónak is tudnia kel-
lett a magyar történelmet, „de tudta is minden-
ki, mert a rajongva szeretett tanár tanította”. Õ táp-
lálta benne elsõként írói ambícióit, s védte meg tanár-
társai elõtt, ha õ egy tudósítás kedvéért nem az iskola-
padot választotta. Az érettségi vizsga letételére is rész-
ben az õ kedvéért tért vissza Debrecenbõl.

Egy idõben Porubszky szerkesztette a Nyíregyházi

Hírlapot, amelyben rendszeresen jelentek meg Krúdy
novellái. Tanári szolgálatának 25. évfordulóján, 1907

õszén azt az embert köszöntötték kartársai, aki
„egyenességével, férfias õszinteségével, sze-

retetre méltó egyéniségével mindannyiunk
tiszteletét és szeretetét kiérdemelte”.
Krúdy ebbõl az alkalomból a Pesti Nap-
lóban jelentette meg egykori tanárára
emlékezõ írását. Arról tett vallomást,
hogy írásai végén felteszi magának a
kérdést: „Vajon fog-e tetszeni az öreg
Porubszkynak?” Választ is ad: „És raj-
takapom magam, hogy néha csak azért
szeretném kivágni a rezet az írásaim-
ban, hogy az öreg Porubszky ott Nyír-
egyházán meg legyen velem elégedve”.
A szeretett tanár életének 59. évében,

1913. október 13-án hunyt el. Elhunytával
„azoknak száma lett kevesebb, kik méltán

rászolgáltak arra, hogy jó embernek tartsák és
nevezzék õket” – írták róla a Nyírvidék nekrológjá-
ban. A Porubszky család síremléke az Északi temetõ-
ben található.


